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Aanvulling en verhooging van het VlIIste boofüstuk der Staatsbegrooting root bd dienstjaar 1895. 

(«8. 5.) 

VOORLOOPIG VERSLAG. 

Het onderzoek van dit wetsontwerp in de afdeelingeu der 
Kamer gaf aanleiding tot de volgende opmerkingen en beschou
wingen. 

>5 1. In verscbillende afdeelingen waren leden, die bezwaar 
maakten tegen de behandeling van dit wetsontwerp bij gelegen-
beid der begrootiug. De belangrijke vraag , die het hier geldt, en 
de groote uitgaven, die bij de zaak betrokken zijn, maakten liet 
huns inziens wcnsehelijk, dit wetsontwerp geheel onafhankelijk 
van de begrooting te behandelen, te meer omdat verband daar
mede huns inziens geenszins aanwezig is. De vraag, of eene 
nieuwe bewapening van het leger noodzakelijk is , en of de natie 
de daarvoor gevorderde geldelijke offers kan dragen, behoort 
overwogen te worden buiten verband met de gewone jaarlij ksche 
uitgaven betreffende het Departement van Oorlog. 

Naar aanleiding van deze opmerking werd door andere 
leden betoogd, dat er een nauw verband bestond tuaschen dit 
wetsontwerp en de begrooting. waarvan het in wezen een deel, 
in vorm eene wijziging uitmaakt, terwijl het de bedoeling der 
Regeeriug moet geweest zijn, krachtens dit wetsontwerp nog 
in het dienstjaar 1895 aan de bestelling van de geweren gevolg 
te geven. In ieder geval kon men den Minister geen grief maken 
van de indiening van dit voorstel op een oogenblik, waarop de 
begrooting bij de Kamer aanhangig was. aangezien het recht 
der Kamer onverkort bleef, om het wetsontwerp te behandelen , 
wanneer het haar raadzaam voorkwam. Veeleer moest den Minister 
de hulde worden gebracht, dat hij dit wetsontwerp zoo spoedig 
na zijn optreden heeft ingezonden, en dat hij tevens aan de 
Eerste Kamer de gelegenheid heeft gelaten, om over de wensche-
lijkheid der aanschaffing van de nieuwe geweren te oordeelen, 
zonder in de noodzakelijkheid te zijn gelijktijdig over het VHIste 
hoofdstuk der begrooting eene beslissing te nemen. 

§ 2. Door vele leden werd verklaard, dat zij in geene uit
gaven voor verbetering der doode weermiddelen meer zouden 
toestemmen, en allerminst geneigd waren aan de natie de groote 
offers op te leggen, die uit de aanneming van dit wetsontwerp 
zouden voortvloeien, zoolang niet de regeling onzer levende 
strijdkrachten was tot stand gebracht. Huns inziens zouden 
de millioenen, met de bewapening van ons leger gemoeid, ver
kwist zijn, zoolang dat leger zelf niet was verbeterd. Aller
eerst worde er voor zorg gedragen , dat er een voor de ver
dediging van ons land voldoend aantal geoefende manschappen 
zij , en vooral ook , dat het gehalte van het leger door de in
voering van persoonleken dienstplicht worde verbeterd , alvorens 
men zich groote offers getrooste voor de aanschaffing van nieuwe 
geweren. Het ware, volgens deze leden, nog de vraag, of het 
aanbeveling verdient onder de gegeven omstandigheden een 
repeteergeweer in handen te geven aan onze miliciens, wanneer 
deze in bet vuur moesten gebracht worden . weinig geoefend als 
zij zijn. Het repeteergeweer eischt een troep , die ook in het 
vuur goed onder discipline te houden is ; anders leidt het slechts 
tot munitieverspilling. 

Hieraan voegden sommigen nog toe, dat zij aan geen nieuwe 
uitgaven voor de defensie hunne stem wenschten te geven, zoolang 
niet een algemeen plan daaromtrent, omvattende zoowel de 
levende als de doode weermiddelen, was vastgesteld. Een der
gelijk plan ware het best te ontwerpen door eene commissie, 

samengesteld als ia aanbevolen bg de behandeling van bet VlIIate 
hoofdstuk der Staatsbegrooting voor 1895 (Voorloopig Verslag, 
bladz. 2). 

Tegen deze beschouwingen kwamen vel" anderen op, en 
onder dezen ook Leden, die niet den wensch naar eene spoedige reor
ganisatie onzer lerende strijdkrachten ten krachtigste instemden. 
/ij wezen er op, dat het oogenblik niet gunstig is , oni.de  
invoering van het nieuwe geweer uit te stellen tot na de her
vorming van onze levende strydkraehten, daar. gelijk bij bet 
Iste hoofdstuk der Staatsbegrooting is ontwikkeld, (Voorloopig 
Verslag, bladz. 9) de politieke omstandigheden het schier onmo
gelijk maken, dat onderwerp thans toteene oplossing te brengen. 
Nog veel minder konden deze leden zich vereenigeu met het denk
beeld, om in het geheel geen nieuwe uitgaven voor onze defensie 
te doen , totdat een algemeen stelsel daaromtrent zou zyu vast
gesteld , aangezien alsdan zeker in geen jaren van verbetering 
iets zou komen. Trouwens bet moge waar zijn, aldus werd verder 
gezegd, dat reorganisatie van ons leger dringend uoodig is, in 
geval van oorlog zouden wij toch zeker niet onmiddellijk willen 
capituleeren , maar de beschikbare manschappen te velde sturen 
en ons zoo goed mogelijk trachten te verdedigen. En wie ZOU het 
alsdan op zijne verantwoording willen nemen, dat onze soldaten 
met een geweer, veel minder deugdelijk dan dat van den vijand , 
dezen tegenovergesteld werden ? Op dit oogenblik is het geweer, 
waarmede het Nederlandsche leger bewapend is , van grooter 
kaliber en zwaarder gewicht dan dat van eenig ander leger in 
Europa. Voor kleine legers als het onze komt het vooral aan op 
goede oefening, goeie aanvoering en goede bewapening. Men ver
gere niet, dat ons leger, wat zijne oefening en numerieke sterkte 
betreft, reeds in de minderheid is, vergeleken zelfs hg de krijgs
macht van landen niet grooter dan Nederland. Men mag deze 
ui] runstige verhouding niet verergeren door het gemis eener deug
delijke bewapening. In zekeren zin kan men zeggen, dat hoe 
meer men overtuigd is van de onvoldoendheid van ons leger , 
hoe meer men bereid moet zijn om het bij dit wetsontwerp ge
vraagde offer te brengen. Ongetwijfeld zou , volgens deze leden, 
bij invoering van persoonleken dienstplicht het leger aan gehalte 
winnen. Maar mag men in afwachting daarvan er in berusten. 
dat de milicien, die geen plaatsvervanger heeft kunnen stellen, 
genoodzaakt zou kunnen worden met een inferieur wapen tegen
over een buitendien reeds sterkeren vijand op te treden? Ismen 
inderdaad overtuigd, dat bij den tegenwoordigen toestand van 
on3 leger van verdediging met eenige kans op goeden uitslag 
geen sprake kan zijn, en dat mitsdien al het geld voor de 
defensie uitgegeven verkwist i- . dan moest men zich niet 
bepalen tot de weigering van liet thans aangevraagde krediet 
voor de aanschaffing van nieuwe geweren . maar de consequentie 
durven aanvaarden. om, zoolang eene reorganisatie van onze 
levende strijdkrachten niet is ondernomen. niets meer voor de 
defensie uit te geven en steeds tegen het VI 11ste hoofdstuk der 
Staatsbegrooting te stemmen. 

Het wederwoord der eerstbedoelde leden luidde . dat de stel
ling: een klein leger moet goed bewapend zijn, op zich zelve juist 
is , maar hier niet ter zake afdoet, omdat huns inziens ons land 
met een zoo klein leger toch niet te verdedigen is. 

§ 3. Voor verscheidene leden was bet hoofdbezwaar tegen 
de voorgenomen invoering van een nieuw geweer gelegen in 
het groote geldelijke offer, dat daarmede gemoeid i-. Volgens 
de raming bedraagt dit in het geheel f 9 500 000. te weten 
f9000 000 voor de landmacht en f 500 000 voor de zeemacht. 
Gesteld a l , de bewering van sommigen, dat deze raming te 
laag zou blijken, was niet gegrond, dan nog achtten velen 
de toestand onzer financiën van dien aard , dat eene zoo groote 
uitgave niet gerechtvaardigd was. Op vorige begrootingen zijn 
tekorten te dekken, en ook de begrooting voor 189") .sluit. 
zelfs wanneer men de uitgave voor de geweren buiten aanmer
king laat, met een aanzienlijk tekort. In de naaste toekomst 
zijn belangrijke verhoogingen van uitgaven te wachten. Men 
denke slechts aan den nood der gemeenten. Ook zal de belofte 
betreffende afschaffing der Rijkstollen nagekomen moeten wor
den , waardoor de schatkist niet onaanzienlijke inkomsten zal 
moeten derven. Onder die omstandigheden achtten de leden, 
wier gevoelen hier werd weergegeven, eene uitgave van minstens 
f 9 500 000 te drukkend voor onze financiën. Men vergete hierbij 
niet, dat men zich nog slechts enkele jaren geleden de kosten 
getroostte van eene wijziging van het thans in gebruik zijnde 
geweer. 

Enkele leden. in dit gevoelen deelende, meenden, dat men 
moest trachten, op andere uitgaven zoo veel te bezuinigen, als 

Handelingen der Staten-Generaal. Bijlagen. 1894 — 1895. 

http://oni.de


i |03. 51 
Aanvull ing en rerhooging van he t Vl I I s te hoofdstuk der Staatsbegrooting voor het dienstjaar 18Ü5. 

voor de aansehaiïing 'Ier nieuwe geweren noodig i-s. H u n inziens 
kon o. si. aan de voltooiing der stel l ing van Amsterdam minder 
snel worden voortjrewerkt. 

Naar het gevoelen van vele andere leden , kan eene uitgave 
van f 9 6 0 0 0 0 0 ) indien zij strikt noodig is en over verschil
lende jaren wordt verdeeld, niet gezegd worden de d n i " -
kracht der natii* te boven te gaan. Ongetwijfeld noopt de toestand 
der financiën tot groote zuinigheid ; liet geldt hier echter geen 
uitgaat' van weelde , maar eene voorziening , die in het belang 
van de veiligheid van het huid Jiiet langer achterwege l.ttit blijven 
Wat betreft het denkbeeld, om minder snel aan de voltooiing 
der Stelling van Amsterdam voort te w e r k e n , zoo moest niet 
over het hoofd gezien worden, dat indien men daaraan voort-
werkt op den voet als thans geschiedt, de Stell ing op zijn vroegst 
toch nog in geen 20 of 25 jaar gereed is. (1) 

Ook de wijze, waarop de Regeering de middelen wenseht te 
vinden . om de hier voorgestelde uitgave te dekken , lokte be
strijding uit. Voor de aanschaffing van nieuwe wapenen wilden 
sommige leden niet Iconen . zelfs niet met den korten aflossings-
t e r inhn , dien de Begeering aanbeveelt. Bij de tegenwoordige 
vorderingen dor techniek kan niemand er voor in s taan , dat de 
nieuwe geweren gedurende 15 jaren na de levering der laatste 
pa r t i j , dus thans nog gedurende 20 j a r e n , voldoende zullen rijn. 
.Mocht men zich genoodzaakt zien binnon dien tijd opnieuw een 
kleiner kaliber aan te nemen , of van stelsel te veranderen , dan 
zou de natie over eenige jaren wellicht wederom nieuwe geweren 
moeten be ta len , terwijl ilu aflossing der leening voor d i e , welke 
men thans wil aanschaften . nog niet zou zijn afgeloopen. 

Dit gevoelen werd door andere leden bestreden . die er op 
wezen , dat de aanschaffing eener nieuwe bewapening voor het 
leger oen maatregel i s , die voor een aantal jaren in de toe
komst afdoende i s . zoodat het alleszins rationeel is de uitgave 
daarvoor over een zeker tijdsverloop te verdeelen. Er wordt 
niet voorgesteld voor dit doel eene leening te sluiten , afloabaar 
op de gewone wijze in 70 j a r en : de som van f '.•500O00 
zal in 20 jaren afgelost zijn. De eenige vraag i s , of men kan 
verwachten. dat ne t nieuwe geweer niet binnen die 20 jaren 
verouderd zal zijn. En daarvoor bestaat , naar deze leden meen
d e n , niet veel gevaar , met het oog op de groote verbeteringen, 
die hot Mannlicher-geweer van 0.5 m..M. oplevert. Intussclien 
ook deze leden zouden Op eene bepaalde verklaring der Regee
ring omtrent dit punt prijspeilen. 

De opmerking werd gemaakt , d a t , wanneer toch geleend 
moest worden, men geen 4 jaren zou behoeven te laten verloopen. 
alvorens de nieuwe wapenen alle zouden zijn aangeschaft. Deze 
termijn toch kwam verscheiden leden zeer lang voor. Mocht er 
in dien tusschentijd een oorlog u i tb reken , dan zou slochrs een 
gedeelte der krijgsmacht met het nieuwe geweer bewapend zijn. 

§ 4. In de meeste afdeelingen waren leden, die meenden, 
dat voor ons minder behoefte bestaat aan oen geweer van klein 
kaliber dan voor andere Mogendheden het geval was , aange
zien ons leger slechts geroepen zal zijn in liniè'n en stellingen 
te strijden. Deze leden kondon zich voorstellen , dat wanneer 
groote troepenmassa's in het open veld togen elkander moeten 
optreden, bet voor elk der partijen van overwegende beteekenia 
is in het bezit te zijn van geweren, waarmede reeds op grootcn 
afstand en met groote snelheid kan gevuurd worden. Maar onze 
Boldaten zouden eventueel achter aarden werken een vijand 
moeten afwachten, die langs uatiwe accessen naderde, en daarbij 
zou het onzerzijds veel meer aankomen op een juist en kalm 
schot , dan op overstelpend vuur op grooteu afstand. 

Naar het gevoelen van andere loden was het h a r betoogde 
uit e >n militair oogpunt moeilijk houdbaar. Nie t alleen werd I 
daarbij niet gedacht aan de noodzakelijkheid. waarin de hand- ' 
har ing onzer neutraliteit ons zou kunnen brengen , om buiten 
onze linit'ii op te t reden, maar ook de voorstell ing, die van de 
verdediging dier liniè'n werd gegeven, scheen zeer eenzijdig, 
terwijl /.'-lis in die voorstelling het nieuwe geweer voor don 
verdediger van onschatbare waarde zou zijn. 

Rij deze bespreking verklaarde men vrij algemeen de Memorie 
van Toelichting zwak on onvolledig te ach ten , waar zij de 
wenschelykheid van den voorgestelden maatregel betoogt. Wel 

t Men vergelijke liet Worloopig Verslag betreflV-nde het wetsontwerp hou'lende 
vaststelling van <le begroot! ii;; vau uitgaven ten behoeve van de voltooiing van 
het vestings'elsel., dienst 189.'>. bladz. i. 

wordt herinnerd aan de genomen proeven, om eene keuze 
uit de verx billende stelsels te doen , on vindt men daarin eene 
opsomming van de goede eigenschappen van het geweer van 6,5 
niM. boven dat van 11 m.M., maar ten slotte wordt bestendiging 
van den tegenwoordige!! toestand slechts , bedenkelijk" ge
noemd, on gezegd, dat hot „hoogst wenscholijk" zon zijn ons 
leger zoo spoedig mogelijk van vuurwapenen van verkleind 
kaliber te voorzien. Waar h e t , gelijk h ie r , volgeus '«Ministers 
r a m i n g , eene uitgave geldt van niet minder dan f '9 500 000 , 
achtte men die qualifieatie veel te zwak. .Hoogs t wenschelijk" 
zoo zeide men , zijn tal van zaken , maar op dien grond gaat 
men er nog niet toe over ze in het leven te roepen, wanneer 
daarmede , bij oen ongunstigen toestand van 's Rijks financiën, 
zoo groote sommen zijn gemoeid. Men verzocht dan ook een 
stellig antwoord Op de v raag , of' de Minister het .gebiedend 
noodzakelijk" oordeelt , om „zoo spoedig mogelijk" tot de aan
schaffing der nieuwe bewapening over te gaan. 

Sommigen verzochten den Ministor die vraag ook nog in het 
bijzonder te beantwoorden met het oog op het geval , da t wij ons 
in een eventueelen oorlog uitsluitend tot verdediging van onze 
liniè'n en stellingen bepaalden. 

§ 5. In alle afdeelingen waren leden, die overwegend bezwaar 
hadden tegen de aanschaffing van het nieuwe geweer ook voor 
de schutterij. He t verwonderde hen , dat de Minister dit voor
stel t , niettegenstaande hij zeer goed weet , hoe weinig de schut
terij als wapenmacht neteekent. He t ware roekeloos deze over 
het algemeen weinig geoefende manschappen in het vuur te 
brengen tegenover de legers van een der ons omringende Mogend
heden , en dus geldverspilling hen met het nieuwe geweer te 
bewapenen. En zelfs al wilde men het denkbeeld, om in geval 
van oorlog ook de schutterijen te doen ui t t rekken, niet opgeven , 
dan nog scheen het geweer model 1871—1888 voor de schutterij 
goed genoeg. 

Hiertegen werd aangevoerd, dat indien men de schutterij 
eenvoudig terzijde stelde , het gebrek aan de noodige manschappen 
nog grooter zou worden, en het leger dan bij eventueel optreden 
als het ware ter slachtbank zou worden gevoerd. En indien leger 
en schutterij gezamenlijk zouden moeten ageeren, is het onver
mijdelijk aan beide dezelfde bewapening te geven. De kleinste 
vergissing zou do schromelijkste gevolgen kunnen hebbeu. Trou
wens zonder wijziging van art. 37 der schutterij wet (11 April 
1*27. Sliiiiis.'.liul n . 1 7 ) , hetwelk bepaal t , dat de schutterijen met 
geweren ran kebdfde kaliber als bij het leger moeten worden ge
wapend, zou men de nieuwe bewapening niet voor he t leger 
alleen mogen invoeren. 

Sommige leden zouden alleen dan aan de schutterij de nieuwe 
geweren willen u i t re iken, indien een eerste ban der schutterij 
werd gevormd, uitsluitend bestaande uit gewezen miliciens, 
welke maatregel hun zeer wel uitvoerbaar toescheen en waardoor 
de bezwaren tegen de bewapening der schutterij niet het nieuwe 
geweer zouden komen te vervallen. Mocht dit niet geschieden , 
dan waren ook deze leden geneigd zich op dit punt bij deeers t -
bedoelde groep aan te sluiten. 

Het t rok de aandacht , dat de Minister wel voorstelt geweren 
voor de schutterij aan te schaften, maar geen geld ui t t rekt voor 
de daarbg behoorende patronen. Inlichtingen dienaangaande 
werden gevraagd. 

Verscheidene leden hadden met verwondering gezien, dat in 
de Memorie van Toelichting geen melding wordt gemaakt van 
de noodzakelijkheid, om OOK het Indische leger van hot nieuwe 
geweer te voorzien. Ligt het niet in de bedoeling der Regeering 
hiertoe over te gaan? Zoo n e e n . dan zouden deze leden dat 
zeer betreuren. Nog onlangs bleek op Lombok, hoe hot Indisch 
leger tegenover een inlandsehen vijand kan komen te s taan . die 
over de beste vuurwapenen beschikt; terwijl bovendien uit het 
jongste Koloniaal Verslag (bladz. 42) bleek, dat het nieuwe ge
weer in Iudië uitstekend heeft voldaan. 

S 6. Omtrent de vraag of het aanbeveling verdient, gelijk 
de Minister voorste l t . de levering der nieuwe wapenen aan 
eene btritenlandsehe fabriek op te d r agen , ontspon zich eene 
uitvoerige gedachten wisseling. 

De tegenstanders van dit denkbeeld waren van oordeel , dat 
de nadeelen daarvan in het oog sprongen , en dat naar een middel 
moest gezocht «orden , om de geweren binnenslands te doeu 
vervaardigen. In de eerste plaats wezen zij e r o p , da t , bij goed
keuring van het voorstel des Ministers, Nederland voor de be-
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wapening van n jo leger gedurende de eerstvolgende vier jaren 
geheel afhankelijk zou zijn van liet bu i t en land , terwijl ook na 
dien tijd de samenstellende ileel<;n steeds uit den vreemde zouden 
moeten worden aangeroerd. Deze toestand zou niet alleen be
denkelijk gjjn , indien Nederland in een oorlog gewikkeld werd , 
maar ook wanneer be t Kijk, waarin de geweren werden aan
gemaakt , in een oorlog werd be t rokken , zou er van leve
r ing van vuurwapenen Öf gedeelten daarvan aan eene vreemde 
Mogendheid wel niets komen. Bovendien zou , bij afsluiting van 
een contract met eene Imitenlandsche fabriek, de som van 
f 9 500 000 , waarop de uitgave geraamd i s , bijna gebeel naar 
bet buitenland gaan , terwijl , indien men de nieuwe wapenen 
bier deed vervaardigen, èn de winst binnenslands zou worden 
gehouden èn een aanzienlijk deel der kosten in den vorm van 
arbeidsloonen aan Xederlandscbe werklieden :',ou ten goede komen, 
hetgeen in dezen tijd van werkloosheid zeker geen onbeteeke-
nende factor mag geacht worden. Ook bij den liouw der paut-
leraehepen wordt er naai- gestreefd de hooge kotten, die de 
schatkist zich get roost , althans zooveel mogelijk als nationaal 
inkomen voor het volk te behouden. Dit klemt te meer , nu de 
invoering van het nieuwe geweer toch belangrijke uitgaven ten 
behoeve van het aanschaffen van werktuigen enz. voor de samen
stelling van de nieuwe wapens en patronen zou na zich slepen. 

Met het oog op een en ander zouden de/e leden het zeer 
«rensehelqk ach ten . dat de Minister van Oorlog de hulp der 
particuliere industrie inriep , om hier te lande eene fabriek op te 
r ichten , waar de nieuwe geweren niet alleen samengesteld, 
maar ook aangemaakt kannen worden. De eisch zou daarbij ge
steld moeten worden , dat de aanmaak geschiedde onder controle 
van deskundigen, door den Minister aan te wijzen en voor geen 
hoogeren prijs dan bij eene bnitenlandscbe fabriek moest worden 
betaald. Men zou daarbij het voorbeeld van België kunnen vol
gen . waar de Minister van Oorlog aan de particuliere industrie een 
Tijd van 1' .. jaar gunde , om eene dergelijke fabriek op te richten. 
Dientengevolge verrees de geweerfabriek te Herstal . — In dit ver-
hand werd ook gewezen op de Cahiers des charges uitgevaar-
digt door de Direction Générale des Manufactures de 1'Etat in 
Frankrijk bij de aanbesteding van luciferhoutjes, waaruit blijkt 
hoe men in het buitenland bij leverantië'n ten behoeve jvanden 
S t a a t , t racht de particuliere nijverheid te steunen. Bij eene zaak 
als die het hier ge ld t , kon men daaruit voor ons land wel wat 
leeren. ' 

Andere leden vreesden , dat het denkbeeld , om de nieuwe 
wapenen binnen'slands te doen vervaardigen. voor uitvoering 
niet wel vatbaar is. Eene particuliere fabr iek, die met het oog op 
de leverantie in quaestie werd opgericht , zou na enkele .jaren 
«■een werk meer h e b h e n , en geen industrieel zou onder die om
standigheden zich aan de oprichting wagen , tenzij hij den prijs 
der wapenen zoo hoog kou stellen , da t de oprichtingskosten in 
eens goed gemaakt werden Maar alsdan zou het Rijk zich 
zeker buitensporige uitgaven moeten getroosten. Doch ook afgezien 
hiervan meenden deze leden, d a t e e n e Nederlandsehe fabriek 
de nieuwe geweren niet zou kunnen leveren voor denzelfden 
prijs als eene bnitenlandscbe fabriek, voor welke deze leverantie 
er slechts één uit vele zon zijn. Eindelijk conden ten onzent een 
voldoend aantal geschikte werkkrachten ontbreken , die in landen 
als bijv. België* en Oostenrijk. waar de geweerfabricage sinds jaren 
inheemsch i s , gevonden worden. Aan de opr ich t ingeenerKi jks-
fabriek, waar de Etegeering de nieuwe wapenen zelve zou d ien 
vervaardigen, viel no<r minder te denken , aangezien men dan 
dadelijk voor de moeilijkheid zou komen te staan . hoe die fabriek 
na enkele jaren aan den gang te houden. De ondervinding in 
dit opzicht met 's Rijks marinewerf te Amsterdam opgedaan 
moedigde niet aan om een Bgksgeweerfabriek op te richten. 

Deze tegenwerpingen kwamen den eerstbedoelden leden uiet 
overtuigend voor. En het algemeen zagen zij niet i n . waarom 
de nieuwe wapenen niet voor denzelfden prijs hier te lande 
konden aangemaakt worden, als waarvoor deze door eene bui ten-
landsche firma kunnen worden geleverd. N u weegt zeker de 
moeilijkheid . dat eene nieuwe fabriek voor die gelegenheid zou 
moeten worden opger icht ; maar dit ware , volgens deze leden . 
te ondervangen, indien de .Staat, die toch werkplaatsen voor 
draagbare wapenen moet hebben, zich verbond na afloop der 
leverantie de fabriek o»er te nemen , waarbij dan nog eene rege
ling ten aanzien van het overgaan in Rijksdienst voor de werk
lieden ware te treffen. 

W a t het ontbreken van geschikte werkkrachten betrof, zoo 
zou men hieraan te gemoet kunnen komen, door in den aanvang 
eenige vreemde werklieden te laten overkomen, die dan allengs 
de Nederlandsebe werklieden op de hoogte van het vak zouden 

kunnen brengen. Dit bezwaar zou dus alleen in den aanvang 
bestaan. 

Algemeen stelde men er prijs op dat de Minis ter , omt ren t 
de hier besproken vraag , zijn gevoelen zou mededeelen. 

S 7. De overbrenging van de patroon fabriek , de werkplaatsen 
voor draagbare wapenen en voor ernstvuurwerken van Delft 
binnen do Stelling van Amsterdam, waarvan de kosten volgens 
de raming niet minder dan f J 000000 zouden bedragen, werd 
door verschillende leden uiet noodzakelijk geacht. He t was hun 
niet duidelijk) waarom deze zaak aan de aanschaffing der nieuwe 
wapenen is vastgekoppeld. Onmiddellijk verband daarmede houdt 
zij . naar het scheen . niet. Wel is waar zouden nieuwe werk tu igen , 
maten en gereedschappen noodig zijn , maar daarvoor wordt bui ten
dien f 260000 uitgetrokken. En waarom zouden die werktuigen 
niet in de werkplaatsen te Del/'t kunnen worden Opgesteld P Maar 
bovendien wezen deze leden er o p , dat het nut der overplaatsing 
binnen de Stelling van Amsterdam op dit oogenblik vrij proble
matiek was. nu er toch voorloopig geen kans i s , dat die Stelling 
binnen de eerste 20 a 25 jaren gereed zou zijn. Eenige nadere 
aanduid ing , waarom de Minister thans het meest gewenschte 
tijdstip voor dezen maatregel gekomen ach t . scheen dan ook wel 
wenschelnk. 

Bovendien wenselue men ingelicht te worden omtrent de 
volgende p u n t e n : 

is onder de raming van f 1000000 voor de oprichting van 
eene patroonfabriek, werkplaatsen voor draagbare wapenen , en 
voor ernstvuurwerken binnen de Stelling van Amsterdam be
grepen de aanschaffing van de daarvoor benoodigde terre inen? 

Op hoeveel schat de Miei-ter de kosten voor elk der drie 
genoemde inrichtingen afzonderlijk P 

Welk is het bedrag der kos ten , d a t , door de oprichting dei-
werkplaatsen binnen de Stelling van Amste rdam, voor rekening 
van andere Departementen dan dat van Oorlog k o m t ? 

Welke uitgaven zou het inrichten der bestaande werkplaats 
voor draagbare wapenen te Delft met het oog op de nieuwe 
geweren en karabijnen mei zich brengen ? 

Wanneer souden de nieuwe werkplaatsen binnen de Stelling 
van Amsterdam gereed zijn? 

Wat zou bij totstandkoming der voorgenomen verplaats ing, 
met de bestaande inrichtingen te Delft geschieden ? 

Hoe specificeert de Minister den post van f 250000VOOTaan
schaffing van werk tu igen , maten en gereedschappen voor het 
samenstellen van geweren . karabijnen en patronen ? 

W a a r en bij wie zullen die werktuigen, maten en gereed
schappen worden aangeschaft? 

§ 8. In alie afdeelingen werd geklaagd over de onvolledig
heid der Memorie van Toelichting. Omtrent een groot aanta l 
pun ten verzocht men nadere toelichtingen. 

Zoo misto men eene ongave van de redenen, die er toe nopen 
met een kaliber van ii.."> m.M. genoegen te nemen , en niet 
to t de aanschaffing van een nog kleiner kaliber bijv. 5 m.M aan 
te schaffen. Toch is di t p u n t van veel gewicht , daa r , indien in de 
naaste toekomst een kaliber van 6, 5 ' 2 of 5 m.M. mogelijk moet 
worden geacht, er veel voor te zeggen zou zijn, om eene be
slissing nog aan te houden en de proefnemingen voort te zetten. 
Er bestond eene bijzondere aanleiding voor den Minister, om 
zien hieromtrent uit te spreken, daar zijn ambtsvoorganger in 
de .Memorie vau Beantwoording betreffende de begrooting van 
hoofdstuk VIII voor lSi'4 aanteekeude, dat onderzocht werd in 
hoever het gewenscht was het kaliber der nieuwe geweren tot 
5 m.M. te verminderen. Gaarne zou men hieromtrent nader wor
den ingelicht. 

Voorts wenschten men gaarne mededeelingen te ontvangen 
omtren t de resultaten bij de proefnemingen met de verschillende 
aangeboden stelsels verkregen . en werd de vraag gedaan , of 
alleen met het thans voorgedragen stelsel proeven bij de korpsen 
zijn genomen. 

Ook werd gevraagd, welke het rookzwak buskruit i s . da t aan
geschaft zal worden. Is door proeven behoorlijk geconstateerd , 
dat dit tegen langdurige bewaring bestand i s ? Op welke wijze 
denkt de Minister zich dat krui t te verschaffen? Is dit binnen
'slands te verkrijgen, en zoo n e e n , zal dan eene inr icht ing 
daarvoor in het leven geroepen moeten worden ? 

Enkele leden wezen er hierbij o p . dat het rookzwak buskrui t 
by een ver vervoer en bewaring in tropische landen door zelf-
ontleding onbruikbaar w o r d t . en meenden daa rom, dat indien 
het nieuwe geweer niet ook niet gewoon buskrui t te gebruiken 
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was. dit voor de marinier! en het [ndiiehc leger niet aau-
bevelenawaard ion zijn. 

Op blad/.. 2 der Memorie ran Toelichting wordt medegedeeld, 
dat de inelheid van vuren l)i,i het nieuwe geweer tot ->) goed 
gerichte schoten in de minuut kan opgeroerd worden, N u r u n * 
leiding hierrui werd de vraag gedaan, of de Mininter niet vreest, 
dat in den strijd met een dergelijk nrapen devuordiseiplineniei 
zal zijn te handhaven. Naar men meende , is dit een bezwaar 
van de repeteergeweren. 

Waarom wordt op 100 patronen per geweer gerekend . le i -
wijl , zoo men zich niet bedroog, in den laatsten tijd de voor
raad patronen in de magazijnen slechts 140 patronen per ge
weer bedraagt? 

Zullen de patronen aanvankelijk door denzelfden fabrikant 
worden geleverd als de geweren en karabijnen? Op blad*. 4 der 
Memorie van Toeliehtiug zegt de Minis ter , dat er hij den prijs 
der patronen op gerekend ia . o m , in stede van geheel gereed 
gemaakte patronen , zooveel mogelijk " de samenstellende doelen 
dier patronen aan te schallen . en het vullen en verder gereed 
maken der patronen in eigen werkplaatsen te doen geschieden. 
Naar aanleiding hiervan werd gevraagd, hoeveel geheel gereed 
gemaakte patronen de Minister voornemens is aan te schaffen, 
en waarom niet al de patronen in eigen werkplaatsen worden 
gevuld en gereed gemaak t , wanneer daardoor, gelijk meu i n d e 
Memorie van Toelichting leest , de deugdelijkheid beter ver
zekerd is en bezuiniging verkregen wordt. 

Waarop . aldus vroeg men verder , rijn de door den Minister 
geraamde prijzen van r 37.~><t per geweer , f 35,00 per karabijn, 
f' »">5,25 per 1000 scherpe en f' 52.75 per 1000 losse patronen ge-
haseerd? E r waren leden , die meenden , dat de prijs der pa
t ronen te hoog is berekend. 

Ten aanzien van liet getal der aan te schatten wapenen zou 
men gaarne nadere toelichting ontvangen. In de Memorie van 
Toelichting wordt gezegd . «lat eene reserve dient beschikbaar 
te z i jn , welke als minimum op 25 pet. behoort te worden ge
steld. Op die wijze komt de Minister tot zijn voorstel om 
140 000 stuks geweren en karabijnen aan te schaften. Thans 
— ten minste op 1 Januar i 1894 — bedroeg echter het aantal 
geweren en karabijnen van het tegenwoordig model — enkelladers 
en repeteergeweren te zamen gerekeud — 154 288 (1) . zoodat 
daarbij op eene reserve van p. m. 38 pet. schijnt gerekend te 
z\jn. Denkt de Minister voor de toekomst met de door hem 
gevraagde 140 000 stuks te kunnen volstaan ? 

Ook begreep men n i e t . hoe de Minister op bladz. 4 der Me
morie van Toelichting kon zeggen . dat ouder het getal van 
52000 geweren en karabi jnen, waarop aanvankelijk gerekend 
w o r d t , nog eenige reserve begrepen kan ziju. Men meende , 
dat er in stede van eene reserve een tekort zou wezen, waar 

(I) Blijkens den staat, orsrgdcgd bij rle be<rrootin£ voor het Departe
ment van Oorlog voor 189f> SlH . 6 waren voorhanden: 

Geweren: 
Model 1871 !H600 

1871—1888 51 900 
Cadetten- en pupillen- *88 

110 988 
Karabijnen: 

Cavalerie- 3 SCO 
Genie- 2 10Ü 
Marechaussee- 700 
Pontonuiers- 700 

7 3ÖC 

Te zamen . 151 2g*. 

blijkens den sterktestaat (Stok n ' . 4 B , behoorende bij de begroo-
ting voor liet Departement van Oorlog voor 1895) In t door den 
Minister bedoelde aantal geweer- en karabündragenden , n. 1. 
hij de infanterie, de cavalerie, de pontonniert, de torpedisten 
en de genietroepen, 52033 en derhalve 033 meer bedraagt . 

Gevraagd werd verder hoeveel geweren en karabijnen zullen 
worden samengesteld uit de aangekochte verwisselstiikken, ter
wijl daarbij werd opgemerk t , d a t , waar di' aldus aangemaakte 
wapenen blijkens de Memorie van Toelichting in mindering 
Bullen komen van het totale aantal aan te schaffen wapenen , 
dir laatste niet lager is gesteld. 

Voorts werd omtrent den post van f 40 080, ui tgetrokken voor 
kosten van keur ing , reis- en verblijfkosten, toelagen aan offi
cieren en wapeucontroleurs , alsmede jaarwedden en daggelden 
voor tijdelijk personeel, eenige meerdere toelichting verzocht. 

Het trok de aandach t , dat in den bij dit wetsontwerp over-
gelegden uitgewerkten en toelichtenden staat geen karabyneu 
worden vermeld. Waarom wordt b\j den eersten termijn van 
aanschaffing niet gerekend op aanschaffing van karabijnen , waar 
het toch volgens he t medegedeelde op bladz. 4 der Memorie van 
Toelichting hoofdzaak i s , da t binnen zoo kort mogelijken tyd 
de nieuwe wapenen kunnen worden uitgereikt o. a. aan de 
cavalerie ? 

Eindelijk verzochten sommigen ook ten aanzien van het bedrag 
van f 2 572O0U, waarmede de Mins te r voornemens is de be 
grooting van het VlIIs te hoofdstuk voor 1890 te verhoogen, eene 
specificatie, gelijk in stuk n ' . 4 voorkomt ten aanzien van de 
u i tgaven. die ten laste der begrooting van 1805 komen. 

Artikel 1. 
Naar het gevoelen van sommige leden behoort de uitgave , 

die hier wordt voorgesteld, niet in de afdeeling Buitengemene 
iiihjfivni tehuis. De vernieuwing der bewapening is een maat
regel , die wel niet jaarlijks , maar toch periodiek t e r u g k o m t , 
en dus niet als buitengewoon kan aangemerkt worden. 

Hiertegen werd aangevoerd , dat de aanschaffing van een nieuw 
geweer wellicht over 20 ja ren of langer nogmaals noodig kan 
zijn , maar dat deze daarom toch ongetwijfeld tot de buiten
gewone uitgaven moet worden gebracht. Bovendien werd er op 
geweien, dat meu zich de illusie niet meer kon maken, da t de 
uitgaven in de XVIde afdeeling van het Vl I Is te hoofdstuk in
derdaad buitengewoon waren. Gedurende hoeveel jaren achtereen
volgens wordt bijv. op art. 07 f 500 000 voor geschut aangevraagd ? 

Ontlfiurl. 97 bis. Wanneer meu 30 000 geweren ad f37,50 koop t . 
moet eene som van f 1 1 2 5 000 betaald worden en n ie t , gelijk 
in den uitgewerkten en toelichtenden staat voorkomt f 1112500. 
Het geldt hier eene fout in de becijfering. Voor het eindcijfer 
van onderart . 97 Ml zal in plaats van f 2 097 800 gelezen moeten 
worden f 2 110 300, waardoor ook de cijfers vau art . 2 veranderen. 

| 
Aldus vastgesteld door de Commissie van Rapporteurs den 

29sten November 1894. 
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